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Do kraja naredne godine, prema Master planu, treba prodati 447 vojnih
lokacija i objekata i na taj na~in, prema nekim procenama, u buxetu
Republike Srbije trebalo bi da se na|e oko milijardu evra. Ogroman 
novac koji bi trebalo da re{i mnoge probleme u Vojsci i Ministarstvu
odbrane – ka`e pomo}nik direktora Republi~ke agencije za imovinu 
Republike Srbije Srboqub Pani}.
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PRODAJA VOJNIH  
NEPOKRETNOSTI

re mesec i po dana, Vlada Republike Srbije usvojila je Ma-
ster plan, kojim se defini{e {ta je od nepokretnosti koju
koriste Ministarstvo odbrane i Vojska Srbije ve} danas 
– za prodaju. Nedavno su objavqeni i prvi javni oglasi o

prodaji petnaestak vojnih lokacija, te je i to bio povod za razgo-
vor sa pomo}nikom direktora Republi~ke agencije za imovinu Re-
publike Srbije gospodinom Srboqubom Pani}em.

– Jedan od razloga usvajawa Master plana jeste ne samo te-
`ak materijalni polo`aj Vojske i wenih pripadnika ve} i pitawe
wene perspektive, budu}nosti… Znamo da ho}emo u Partnerstvo
za mir, u Nato, ali i da to od nas zahteva mawu, opremqeniju,
efikasniju Vojsku… Ona se mora i broj~ano racionalizovati, pa
i restrukturisati, a da bi se sve to moglo i ostvariti, bilo je
neophodno, pa i nu`no prona}i dodatne izvore finansirawe te
reforme – ka`e pomo}nik direktora Direkcije i obja{wava:

– Samim tim pojavio se i vi{ak nepokretne imovine koju ko-
riste Vojska i MO i, po logici stvari, wihovom prodajom do{li
bismo zajedno do tih dodatnih izvora finansirawa sistema od-
brane i po~eli da re{avamo wene brojne i nagomilane probleme. 

MASTER PLAN
Prema re~ima Pani}a, i u samom Master planu, odnosno u

zakqu~cima Vlade Srbije predvi|eno je gde }e i}i novac od pro-
daje tih nepokretnosti. Najve}i deo, naime, ulo`i}e se u re{ava-
we stambenih pitawa profesionalnih pripadnika MO i VS, za-
tim za popravku i nabavku nove opreme i naoru`awa, za infra-
strukturu i, kona~no, za restrukturisawe Vojske i MO. O preci-
znim procentima te deobe, ka`e sagovornik, jo{ nije bilo re~i,
ali je planirano da vi{e od polovine novca ode za stanove. Plan
predvi|a ~ak i kvartalnu prodaju tih 447 vojnih nepokretnosti i
zavr{etak tog posla do kraja 2007. godine. 

– Na obostrano veliko zadovoqstvo, kona~no smo mnoge stva-
ri uspeli da preciziramo sa sada{wim ~elnim qudima MO, jer
sa prethodnom rukovode}om garniturom to nije i{lo. Jednostav-
no, ranije nije bilo te saradwe, pa ni mi nismo mogli da prodaje-
mo ono za {ta nismo imali osnovne ulazne elemente – ka`e Pa-
ni} i obja{wava:

– Vojska prva treba da odlu~i {ta je to {to joj vi{e ne tre-
ba, jer ona sama, po prirodi stvari, to najboqe zna. Znate, ne
mo`emo mi civili iz nekih institucija da znamo da li na{oj voj-
sci treba neka kasarna ili poligon… Ali upravo na ta pitawa
{ta joj od nepokretnosti treba, a {ta ne treba, mi u Vladi gotovo
dve godine nismo dobijali odgovore od Vojske. 

NEMAWINA 9
Nezaobilazno pitawe za pomo}nika direktora Repu-

bli~ke agencije za imovinu bilo je i da li }e Vlada Srbije
ispuniti svoje ugovorene obaveze i Vojsci za zgradu u Nema-
winoj 9 u Beogradu dati obe}ane stanove?

Gospodin Pani} ka`e da se ovaj slu~aj ne mo`e posma-
trati izolovano, jer je poznato da je ta atraktivna zgrada
1999. godine u velikoj meri devastirana. Ipak, napomiwe on,
o tome se, kao i o Aerodromu Ni{ i jo{ nekim drugim stvari-
ma, ozbiqno razgovaralo sa kqu~nim qudima iz MO. Me|u-
tim, ka`e on, do pre dve godine o tome se nije ~ak ni govorilo.
Prema svemu sude}i, i slu~aj zgrade u Nemawinoj 9 re{ava}e
se u paketu sa ostalim vojnim nepokretnostima, tako da }e
Vlada, na kraju, dati Vojsci tih oko 30.000 kvadrata stambe-
nog prostora. Naravno, to zavisi od dinamike prodaje nepo-
kretnosti i realnog priliva novca u dr`avni buxet.

Pitamo sagovornika {ta je tome bio razlog? 
– To je te{ko odgonetnuti… Osim ~iwenice da je, svakako,

re~ o ogromnom poslu, mo`da je tu bilo i neke surevwivosti… Me-
|utim, sve {to mi radimo, odluka je Vlade Srbije koja, iskreno go-
vore}i, nije bila zadovoqna tada{wim efektima rada ni Fonda
za reformu ni MO. Zapravo, nekima se izgleda nije svidelo to
{to je Vlada jasno rekla da mo`e da se po~ne sa prodajom vojne
imovine, ali pod uslovom da se za svaku lokaciju dobije weno odo-
brewe, i to preko zakonom odre|enog nadle`nog organa, u ovom
slu~aju Direkcije za imovinu. To nekima nije odgovaralo… Tra`ili
smo od MO da nam da po~etne predloge o vi{ku svojih nepokretno-
sti, ali smo dobijali samo sporadi~ne predloge, ~esto i bez potpu-
ne dokumentacije… No, {ta je bilo – bilo je! Sada smo, kona~no,
progovorili istim jezikom i dobili smo inpute za Master plan.
Zajedno sa MO i General{tabom VS uradili smo taj plan, odredi-
li dinamiku wegove realizacije… Naravno, Master plan nije
“sveto pismo” i taj spisak se mo`e mewati. Verovatno }e se u wemu
na}i jo{ neke lokacija koje }e MO `eleti da otu|i – ka`e Pani}. 

U javnosti se spomiwu zgrade biv{eg General{taba u Nema-
winoj ulici, zatim velika vojna lokacija u Sur~inu i jo{ neke?

– Zbog svoje veli~ine, izuzetnog polo`aja u centru Beograda
i potencijalnog finansijskog efekta, i te zgrade bi mogle, kao ka-
pitalne lokacije, da se na|u na spisku za prodaju vojnih nepokret-
nosti. Me|utim, moram da ka`em, nema garancije da }e se one za-
ista i prodati! Ba{ kao {to i tr`i{te mo`e da odbaci mnoge na-

AKTUELNO



ali mi, pomalo i tendenciozno, ne objavqujemo
sve, odnosno {ta }emo i kada objaviti da je za
prodaju kako bismo spre~ili da se, u nekim kru-
govima, dogovore oko kupovne cene. Nije nepo-
znato da se i to doga|alo na licitacijama. Zna-
~i, neka i ovo bude kao loto, pa da sa~ekamo
utorak da vidimo koji su brojevi, odnosno koje
lokacije izvu~ene. Hajde da to ostane mala enig-
ma… Nama u Direkciji zaista nije u interesu
da ne zaradimo planirani novac! I da pomo}u
tog novca, od sada poprili~no apati~ne Vojske
dobijemo uskoro mawu, savremenu, ali i zado-
voqnu Vojsku i oficire!

BEZ NEPOSREDNE POGODBE
Na kraju pitamo pomo}nika direktora da li se sa uvo|ewem

Direkcije i Poreske uprave u ovaj veliki posao smawuju mogu}no-
sti za potencijalne manipulacije i {pekulacije u prodaji vojnih
nepokretnosti?

– Morate da imate u vidu da u tom poslu postoje dve faze:
prva – prodaja vojnih nepokretnosti, i druga – tro{ewe tog novca.
U prvoj fazi, tvrdim, ne postoji mogu}nost bilo kakvih {pekulaci-
ja ili nekih “kombinatorika”. Jer po~etnu cenu svake lokacije, pa
~ak i one od nekoliko desetina kvadrata, mora da verifikuje Vla-
da! I svaka ta lokacija bi}e prodata javnim nadmetawem, da li
klasi~nom licitacijom ili pismenim ponudama zatvorenim u ko-
verte, koje se javno otvaraju, svejedno je. Dakle, eliminisali smo
neposredne pogodbe, kada je, kao {to se zna, bilo mnogo zloupo-
treba. E sad, kako }e se taj novac tro{iti – drugo je pitawe, bez
obzira na Zakon o javnim nabavkama… I tu se moraju prona}i
mehanizmi kontrole koji }e smawiti mogu}nosti manipulacija.
Zna~i, odluke gde }e se, na primer, ne{to graditi, da li dvosobni
ili luksuzni stanovi za generale, ko }e biti izvo|a~ radova i to-
me sli~no ostaje u domenu odluka samog MO. Sve to bi sistem kre-
ditirawa li~ne stambene izgradwe eliminisao i, koliko mi je
poznato, u MO se na tome ozbiqno radi. Uostalom, vidim i sam
da sada u MO postoji boqa atmosfera da se sve radi po zakonu i
verujem da }e i zbog toga uskoro svi biti zadovoqniji – i dr`ava,
i Ministarstvo, i oficiri, podoficiri. 
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{e ponude, a koje su ve} sadr`ane u Master planu. Zna~i, ostaje
tek da se vidi kako }e sve to zakon ponude i potra`we da re{i…
I on je najmerodavniji! A po zakonu, mi smo obavezni da tu imovi-
nu prodajemo po tr`i{noj vrednosti, pa zato vrednost svake vojne
lokacije ili objekta, odnosno dr`avne imovine, procewuje na{a
poreska uprava – napomiwe Pani}. – Ta tako procewena vrednost
bi}e istovremeno i po~etna cena prilikom wene prodaje. Ali tr-
`i{te se pona{a na svoj nepredvidivi na~in. I mogu}e da je neki
vojni objekti ostanu potpuno nezanimqivi za kupce. Drugim re~i-
ma, samo tr`i{te }e pokazati koliko su, po na{em mi{qewu op-
timalno procewene vojne vrednosti, u stvari i realne.

Pitamo za zgradu Mar{alata na Dediwu. Spomiwe se wena
procena na 30, odnosno prodaja za 15 miliona dolara Amerikan-
cima, koji bi tu, kako je najavqeno, izgradili svoju ambasadu i re-
zidencijalni deo. [ta je od toga istina i koliko }e dr`ava Srbi-
ja biti popustqiva prema Amerikancima?

– Zgrada Mar{alata na Dediwu procewena je na 15 miliona
dolara, ali je problem u tome {to tu nije, po urbanisti~kom planu,
predvi|ena nova gradwa. I sad, da bi se to omogu}ilo mora se i}i
na izmenu urbanisti~kog plana kako bi SAD tu mogle da naprave
svoj rezidencijalno-diplomatski kompleks. Naime, kako su nam
Amerikanci rekli, na tom kompleksu oni bi izgradili svoju amba-
sadu i vi{e drugih rezidencijalnih objekata, gde bi doveli svoje
osobqe, oko 4.000 qudi. Time bi Beograd postao wihov regional-
ni centar za jugoisto~nu Evropu, ali i za Bliski istok – ka`e po-
mo}nik direktora Direkcije i nastavqa: – [ta
bi to zna~ilo za na{u zemqu, uz veliki finan-
sijski priliv od same prodaje Mar{alata, ne
treba posebno dokazivati. Jer bi Amerikanci,
osim {to bi doveli toliko qudi u Beograd, tu i
tro{ili, zaposlili na{e qude… Zna~i, osim
MO i na{a vlada vidi svoj interes u tom poslu
i, koliko znam, predlog ugovora o kupovini te
lokacije mogao bi da se zavr{i ve} do kraja sep-
tembra. Naravno, sama gradwa tog velikog kom-
pleksa za Amerikance sigurno }e trajati neko-
liko godina. MO }e imati obavezu da to podru~-
je o~isti i pripremi za gradwu, a i na{a vojska
bi trebalo, u prvoj fazi, da uradi neke stvari
za wih, koje se ti~u bezbednosti tog kompleksa. 

Istovremeno, mediji su nedavno objavili
da su Rusi zainteresovani za veliki vojni kom-
pleks u Sur~inu. Sagovornik ka`e da i kod wega
i kod na~elnika Uprave za infrastrukturu MO
dolaze razne qudi zainteresovani za ove ili one vojne lokacije.

– Obi~no im zahvalimo na interesovawu, ali i ka`emo da
malo sa~ekaju, pa kada se pojavi oglas u {tampi da onda daju svoje
ponude. Naravno, zanimawa ima i za Sur~in, za Bubaw-potok i
Bawi~ki vis u Beogradu, lokacije u Novom Sadu, centralnoj Srbi-
ji – napomiwe Pani}. – Lokacije sa kojima smo ve} iza{li ovih
dana u javnost tek su po~etak. To jesu mawe lokacije, ali atraktiv-
ne i vrlo komercijalne… Hteli smo da krenemo! Leto se zavr{a-
va i o~ekujemo na jesen prve realizacije. Prodaju kapitalnih lo-
kacija objavi}emo na vreme, jer je re~ o zaista velikim vredno-
stima, o desetinama miliona evra za koje ni u Evropi, pa ni u sve-
tu nema preterano veliki broj plate`no sposobnih interesenata. 

Ali kako }e i}i sa tom prodajom vojnih nepokretnosti kada
se zna da na tom planu ima mnogo nere{enih imovinski-pravnih
odnosa?

– Najgora kategorija zemqi{nih kwiga kod nas je iz vojnog ka-
tastra. Mi smo nasledili situaciju u kojoj je Vojska na neki na~in
bila “dr`ava u dr`avi”, te nije ni smatrala za shodno da ukwi`i
ono {to je weno, jer, bo`e moj, podrazumevalo se da je to vojno. I
tu su nastali veliki problemi koje sada treba re{avati. A da bi-
smo bili ozbiqni prodavci imovine moramo kupcu predo~iti i va-
lidnu vlasni~ku dokumentaciju. Dakle, nere{eni vlasni~ki odnosi
i te kako mogu da uspore realizaciju Plana, i to }e zahtevati, po-
sebno u po~etnoj fazi, dodatne napore – podvla~i sagovornik. 

– I pored toga mi smo u Direkciji u su{tini optimisti – ka`e
Pani}. – Verujemo da }e ve}ina od 447 lokacija na}i svoje kupce,

NAJATRAKTIVNIJE LOKACIJE
Prema re~ima gospodina Pani}a, najatraktivnije loka-

cije vojnih nepokretnosti u Srbiji su, svakako, domovi Vojske
{irom zemqe. Oni se, naime, mogu odmah, uz odre|ene mawe
ili ve}e adaptacije, staviti u funkciju, solidno su gra|eni, a
~esto su na ekskluzivnim lokacijama. Zatim, to su, po wego-
vom mi{qewu, razne kasarne i vojna ve`bali{ta, na kojima
je, prema urbanisti~kim planovima, predvi|ena kolektivna
stambena izgradwa ili izgradwa poslovnog prostora. 

Tu su i odre|ene lokacije u samom centru Beograda, kao
{to su zgrade biv{eg General{taba, za koje bi, prema nekim
procenama, moglo da se inkasira najmawe 50 miliona evra.
Istina, te zgrade su svojevremeno, nekim ~udom, progla{ene
za spomenike kulture i sada se vodi o{tra polemika da li ih
treba ru{iti ili sanirati.

– Te zgrade su svojevremeno zaista bile velika arhitek-
tonska vrednost, a posle bombardovawa su ruglo Beograda.
Za wihovu rekonstrukciju ova dr`ava nema para. Po mom mi-
{qewu, ali i prema stavu MO, najlogi~nije re{ewe bilo bi
da se one sru{e i da grad na tom mestu dobije nove i lepe
objekte, te da se, od prodaje te nepokretnosti, namenski na-
puni i dr`avni buxet. No, kako }e se ova polemika zavr{iti
ostaje da se vidi – ka`e Pani}.

Srboqub Pani}, pomo}nik direktora 
Republi~ke agencije za imovinu Srbije

Snimio Zvonko PERGE


